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naast de auteurs:
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Jaap Lemstra (illustraties)
Arthur Marquard 

De foto’s zijn gemaakt door de 
auteur van het artikel, tenzij anders 
aangegeven

Jullie hebben de Fietsbel weer 
in handen. Mooi om te lezen dat 
er veel vernieuwing is, in bestuur 
altijd weer mensen die zich willen 
inzetten voor nuttig en aangenaam 
fietsgebruik. Het mooie van 
fietsactivisme is dat je je druk 
kan maken om kleine zaken. Ik 
vergelijk het met functionerende 
achterlichtjes, je kan zeggen zijn er 
geen belangrijker dingen? Als jurist 
zeg ik neee, als je kleine dingen 
niet handhaaft, is dat hetzelfde 
als schrappen van de regel. 

En dat is ook niet verantwoord. 
Dus maak je vooral druk ook over 
kleine dingen, zoals ik over de 
afvoerputjes op fietspaden en 
straten waar fietsers rijden. En 
schrijf erover in de Fietsbel.

Willem Ruitenberg

Had het voorjaarsnummer een 
optimistisch voorblad met een 
fietspad zoals we ze willen, nu met 
het najaar wordt het wat somberder. 
De Goudenregenstraat met tramrails, 
smal, veel verkeer. De straat 

staat model voor de onmogelijke 
opgave van de gemeente om het 
fietsers overal naar de zin te maken. 
Er moeten moeilijke keuzes worden 
gemaakt.

OP DE VOORPAGINA
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UITNODIGING 
ALGEMENE LEDENVERGADERING  

Datum :  29 november 2023
Tijd :  19:30
Plaats :  Stayokay, Scheepmakersstraat 27, Den Haag

Agenda:
1. Opening
2. Mededelingen
3. Vaststellen verslag algemene ledenvergadering 
 21 juni 2023*
4. Bestuurswisselingen
 – Algemeen bestuurslid Rowdy Boeyink heeft 
  aan gegeven deze ALV zijn bestuurstaken 
  neer te leggen.
5. Vaststellen jaarplan en begroting 2024*
6. Rondvraag
7. Sluiting

*  De stukken zijn t.z.t. te vinden op 
 https://haagseregio.fietsersbond.nl/

Na de korte ALV volgt een vraaggesprek met de nieuwe 
Haagse wethouder Mobiliteit, Arjen Kapteijns (Groen-
Links). De aanwezige leden krijgen uiteraard de ge-
legenheid hun vragen te stellen en na afloop, tijdens 
een drankje, kunnen de leden ook met de wethouder 
van gedachten wisselen. NB  Een interview met de 
wethouder is op bladzijde 10 in deze Fietsbel te lezen.

Stuur uw reactie of bijdrage 
voor het volgende nummer 
voor 15 april 2024 naar 
fietsbel.denhaag@gmail.com.

Een groot liefhebber van fietsen. 
Overtuigd van het belang van fietsen. 
Helaas, de leeftijd slaat toe. Alles gaat 
gelukkig nog goed, maar je wilt de 
dingen meer op je gemak doen. 
Jarenlang verzet je je ertegen, maar 
net als bij tegenwind, uiteindelijk leg je 
je erbij neer. De Fietsbel organiseren 
geeft, als het af is, veel voldoening, 
ook tastbaar als je het resultaat in 

handen hebt. Bovendien kan je 
activistisch zijn vanuit je bureaustoel, 
voor wie dat prettig vindt. Maar ik 
begin het te veel als een belasting 
te voelen. Op de achterkant van dit 
blad staat een oproep aan mogelijke 
opvolgers. 

Willem Ruitenberg

29 november 2023

Ingang vergaderlocatie
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op aangepast. Er is een omleidings-
route voor langzaam verkeer maar die 
wordt niet altijd gebruikt zoals je op 
de foto kunt zien.

Dan de kruising Haagweg / Geestbrug-
weg. Berucht punt voor fietsers: ellen-
lange wachttijden voor de stoplichten, 
veel te weinig opstelruimte, veel te 
smal tweerichtingenfietspad naar de 
Laan Hofrust. Er komt een reconstruc-
tie maar veel ruimte is er niet, zeker 
omdat er dan ook weer een tram gaat 
rijden over de Geestbrugweg.

In oktober wordt gewerkt aan 
leidingen. Er is een omleidingsroute 
naar Voorburg zoals het bord aan-
geeft.  Maar Voorburg ligt links en de 
omleidingsroute wijst naar rechts en 
is behoorlijk lang, dus weinig mensen 
houden zich eraan.

openbaar vervoer. Voor meer auto’s 
is geen plaats.

Helaas is de gemeenteraad nog niet 
zover. Onlangs heeft de raad met een 
kleine meerderheid tegen de afsluiting 
voor auto’s van het viaduct over de 
A4 tussen de Van Rijnweg en de Van 
der Kooijweg gestemd. Dit viaduct 
wordt gebruikt als sluiproute voor 
verkeer dat geen zin heeft om via de 
Beatrixlaan of de A4 te rijden. Dat 
terwijl de Van Rijnweg ingericht is als 

fietsstraat en er al jaren geleden was 
besloten dat het viaduct zou worden 
afgesloten nadat de kruising met de 
Prinses Beatrixlaan gereed zou zijn. 
Die is nu open, dus het viaduct zou nu 
dicht kunnen.

De raad heeft wel ingestemd met het 
nieuwe gemeentelijke Fietsplan. Onze 
input hebben we ervoor gegeven.

Enkele meest gevaarlijke plekken voor 
fietsers worden nu wel aangepakt, bij-
voorbeeld de kruising van de Schaap-
weg met de Winston Churchilllaan.
Er wordt aan de Prinses Beatrixlaan 
gewerkt t.b.v. het warmtenet. Oplet-
ten wanneer stoplichten het niet doen 
maar als fietser kun je gewoon door 
aan de andere zijde van de weg. Voor 
auto’s is het wel filerijden.

De Steenlaan maakt ook deel uit van 
een hoofdfietsroute en wordt daar nu 

Nu ik een kleine twee jaar betrokken 
ben bij de onderafdeling Rijswijk 
mag ik mijn eerste stukje schrijven. 
In die twee jaar heb ik meegedaan aan 
onze analyse van de plekken met de 
meeste fietsongevallen en met het 
inventariseren van de staat van de 
hoofdfietsroutes. Ik zie nu waarom 
een situatie risicovol is en waar 
wegen en fietspaden niet voldoen 
aan het STOMP-principe, bijvoorbeeld 
waar paaltjes gevaarlijk staan en 
waar het fietspad te smal is. Ik merk 

in besprekingen met ambtenaren die 
zich bezighouden met verkeer dat het 
allemaal best complex is.

Rijswijk is druk: niet alleen omdat 
het groeit van 50.000 naar 75.000 
inwoners maar ook omdat er veel 
doorgaand verkeer door Rijswijk rijdt. 
Daardoor heeft Rijswijk te maken 
met veel luchtvervuiling.

De kans om als fietser betrokken te 
raken bij een ongeval is groter dan in 
de meeste andere gemeentes. 
Automobilisten verlenen fietsers 
vaak geen voorrang; bestuurders 
(ook fietsers) letten niet goed op en 
overtreden verkeersregels.

Onze wethouder Armand van der Laar 
ziet heel goed dat toenemend verkeer 
in een steeds drukkere omgeving 
alleen mogelijk is door meer te lopen, 
te fietsen of te reizen met het 

Hoek Prinses Beatrixlaan/Generaal Spoorlaan 
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RIJSWIJK, STAND VAN ZAKEN regioregio

De Steenlaan gezien 
vanaf het Ruysdaelplein

De Haagweg vanaf de 
Geestbrugweg richting de 
Laan Hofrust en de Schoolstraat
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Ruim vijf jaar geleden is in Zoeter-
meer het NachtNetFiets geopend. 
Dit fietsnetwerk heeft er mede aan 
bijgedragen dat Zoetermeer in 2022 de 
prijs voor beste grote fietsstad heeft 
gewonnen.

Maar Zoetermeer heeft niet stil-
gezeten en sinds 2020 beschikt de 
gemeente ook over een systematiek 
van bewegwijzering voor fietsers 
door Zoetermeer en de wijken van 
Zoetermeer. Onder meer door deze 
twee zaken doet Zoetermeer de naam 
“beste fietsstad” wel eer aan.

N����N��F����
De fietsroutes die deel uitmaken van 
het NachtNetFiets zijn goed verlicht 
en gemarkeerd. Het netwerk verbindt 
belangrijke bestemmingen zoals 
RandstadRailhaltes, sportvoorzienin-

gen en winkelcentra met elkaar. In de 
praktijk komt het hierop neer, dat het 
veilige, goed verlichte en doorgaande 
fietsroutes zijn. Dat een fietspad deel 
uitmaakt van het NachtNet wordt op 
het wegdek aangeduid met “N8”, 
aangevuld met de mogelijke richtingen. 
De fietspaden hebben waar het 

te donker was extra verlichting 
gekregen. Ook zijn bossages gesnoeid 
waardoor de zichtbaarheid en 
daarmee veiligheid zijn verbeterd.

Bij de lancering van het NachtNetFiets 
was er ook een app, waarmee de 
fietsers bijv. konden afspreken om 

Ons plan voor de komende tijd is het 
organiseren van een enquête via de 
mail waarin we de Rijswijkse leden 
vragen om de onveilige of irritante 

plekken voor fietsers in hun eigen 
straat of wijk aan ons door te geven. 
Te denken aan wegdek, breedte fiets-
strook, verlichting, afstelling stoplicht, 
enz. Daarna willen we de plekken met 

de meeste problemen inbrengen bij 
de gemeente. Voor grootse nieuwe 
plannen is geen budget maar 
kleinschalige verbeteringen kunnen 

wel worden gedaan. Een voorbeeld: 
wanneer je van de Willemstraat de 
zeer smalle fietsstrook langs de 
Lindelaan op wilt moet je om een 
paaltje heen fietsen. Dat valt misschien 

op maar dan is er ook nog een haakse 
afsluitband die je niet ziet wanneer 
je kijkt of er ander verkeer aankomt: 
gevaarlijk! We hopen zo niet 

alleen de hoofdfietsroutes maar ook 
de situatie voor fietsers in de overige 
straten goed in beeld te krijgen.

Ria Hartveld
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regioregio

 Steenlaan gezien vanaf Ruysdaelplein 

NACHTNETFIETS EN BEWEGWIJZERING 
VOOR FIETSERS IN ZOETERMEER

De Haagweg t.h.v. 
de Herenstraat

Rechtsaf van de Willemstraat 
naar de Lindelaan
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Zoetermeer heeft een fietsring 
rondom het Centrum. Deze fietsring 
bestaat voor een groot deel uit vrijlig-
gende fietspaden door of langs het 
Stadshart, Palenstein, het Dorp en 
Driemanspolder. Vanuit de andere 
wijken sluiten hoofdfietsroutes hier 
op aan. Langs deze routes zijn nu 
plattegronden van de stad geplaatst. 
Deze geven een korte uitleg over de 
werkwijze van de fietsring en de aan-
sluitende hoofdfietsroutes. Zo kunnen 
fietsers zich oriënteren en hun route 
uitzetten.

Als extra oriëntatie zijn bij de wijk-
toegangen die aansluiten op een 
hoofdfietsroute kleinere wijkborden 
geplaatst. Op het wijkbord kunt u de 
route binnen de wijk of een deel hier-
van nagaan.

Als je via een regionale fietsroute 
(via de rood-witte handwegwijzers) 
Zoetermeer binnenkomt, dan kom je 
in veel gevallen een fietsplattegrond 
tegen.

Maar nog niet bij alle fietstoegangen 
van Zoetermeer kom je deze nieuwe 
bewegwijzering tegen. Bijvoorbeeld 
de Broekwegkade is een veel gebruik-
te fietsroute, maar daar ontbreekt nog 
dergelijke bebording.

Afdeling Zoetermeer

samen te rijden. Maar ik vind niets 
meer terug van die app in de 
app-stores, dus die zal wel een 
stille dood zijn gestorven.

Wel zijn er verbeteringen aan te 
brengen in het NachtNetFiets.
 -  Onderhoud van de NachtNetFiets  

 markeringen op de fietspaden. Bij  
 veel gebruikte fietspaden wordt 

  de markering wat sleets en is daar 
  door moeilijker te lezen, zeker in  
  het donker.
 - Uitbreiding van het NachtNetFiets  
  met andere nieuwe veilige en door 
  gaande fietsroutes.
 - Bekendmaking onder de 
  bewoners van Zoetermeer en 
  met name aan de middelbare 
  scholieren van het bestaan van 
  het NachtNetFiets en de 
  voordelen ervan. Een kaart van   
  Zoetermeer met daarop alle 
  NachtNetFietspaden, kan hierbij  
  helpen.

B������������� ���� �������� �� �� 
���� Z���������
Uiteraard vind je in Zoetermeer ook de 
bekende rood-witte fietswegwijzers. 
Deze handwegwijzers op palen helpen 
je vooral om vanuit Zoetermeer naar 
een andere plaats te komen, dus 

regioregioregioregioregio
niet geschikt voor lokaal gebruik.
Voor de automobilist zijn er de 
verwijzingen d.m.v. de wijknummers 
(die overeenkomen met de laatste 2 

cijfers van de postcode). Deze borden 
met wijknummers zijn veelal niet zicht-
baar vanaf de fietspaden. De fietser 
moet meer moeite doen om een speci-
fieke plek in Zoetermeer te vinden. 
De gemeente Zoetermeer heeft 
hiervoor een oplossing gevonden in 
bewegwijzering. 

De gemeente plaatst fietsplattegron-
den en wijkborden met informatie.

ZO
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ER
M

EE
R



7 FIETSBEL Najaar 2023

weg opnieuw in te richten, passend bij 
de nieuwe woningen en de functie 
van de weg als regionale fietsroute. 
De Parnashofweg zal daarvoor 
worden ingericht als fietsstraat. 

   

Dit zal gecombineerd worden met de 
noodzakelijke rioleringswerkzaamhe-
den. Er is nog geen ontwerp voor de 
fietsstraat. De uitvoering is gepland in 
2024-2025. Verleend is een krediet van 
€ 767.000, waarvan 50% subsidie van 
de MRDH.

F���������� V�������
De Vlietweg is onderdeel van de 
regionale fietsroute langs de Vliet van 
Leidschendam naar Delft via Den Haag 
en Rijswijk.

Een eerder plan voor een fietsstraat op 
de parallelweg van de Vlietweg op het 
gedeelte De Ruyterstraat – Broekweg 
is nog niet gerealiseerd. Dat hield ver-
band met een fors verlies aan parkeer-
plaatsen als gevolg van de te wijzigen 
indeling van de parkeerplaatsen tussen 
de bomen.

Dit was niet acceptabel in verband met 
de hoge parkeerdruk in de Zeehel-
denwijk, waarin de Vlietweg ligt. Voor 
het parkeerprobleem is inmiddels een 
oplossing gevonden. Een braakliggend 
terrein langs de RandstadRailsporen bij 
de Broekweg krijgt een bestemming 
als P&R-terrein en als fietsenstalling.
Daarmee verbetert de bereikbaarheid 

UITVOERINGSPROGRAMMA 
VERKEERS- EN VERVOERSPLAN 2023 

regioregio
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van de halte Leidschendam-Voorburg 
van RandstadRail voor Leidschendam-
Zuid, waaronder de Zeeheldenwijk 
en de te ontwikkelen woonlocatie 
bij Overgoo. Hier worden kantoren 
getransformeerd naar woningen. De 
herinrichting van de parallelweg van 
de Vlietweg wordt gecombineerd met 
groot onderhoud. Kosten € 390.000 
waarvan 50% subsidie van de MRDH. 
Uitvoering in 2025.

F���������� P����������� 
Langs de Veursestraatweg tussen Leid-
schendam en Voorschoten ontbreekt 
aan de zuidoostzijde een vrijliggend 
fietspad tussen de aansluiting met de 
Noordsingel en de ingang van Scha-
kenbosch. Fietsers in de richting van 
Voorschoten worden hier omgeleid 
via de Parnashofweg, een 30 km/uur-
straat met fietssuggestiestroken.

In de weg is met een fietssluis een 
knip aangebracht voor het weren van 
doorgaand autoverkeer. 
Het bedrijventerrein aan de noordzijde 
van de Parnashofweg wordt getrans-
formeerd naar woongebied (bouwplan 
Vliethaven). Daarvoor is het nodig de 

Op 4 juli 2023 heeft de raad van de gemeente Leidschendam-Voorburg 2 kredieten beschikbaar gesteld en financiële ruimte 
gereserveerd voor de uitvoering van het programma 2023 van het Verkeers- en Vervoersplan. Het gaat hierbij om het inrichten 
van trajecten van 3 regionale fietsverbindingen als fietsstraat en om het asfalteren van jaarlijks 850 meter fietspad dat nu 
tegelverharding heeft. Bij de keuze voor de fietsstraten hebben meerdere ontwikkelingen een rol gespeeld. 
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F���������� N������� B��������
De Nicolaas Beetslaan is een belang-
rijke schakel in het regionale 
fietsnetwerk. Als onderdeel van het 
traject van de Verlengde Velostrada 
is er in de toekomst een rechtstreekse 
verbinding langs het spoor naar de 
Haagse woongebieden Binckhorst 
en Laak. Het voorontwerp voor fase 
2 - met fietsstraten in de Van Alphen-, 
Pompe van Meerdervoort- en Von 
Geusaustraat en met fietsviaducten 
over de Utrechtsebaan en de sporen 
van de lijn Den Haag – Utrecht  –  is 
onlangs vrijgegeven voor inspraak.

Verder is de Nicolaas Beetslaan van 
belang voor de bereikbaarheid van sta-
tion Den Haag Laan van NOI en sluit de 
laan aan op Haagse hoofdfietsroutes.

Kosten € 1.050.000 waarvan 60% 
subsidie van het Rijk en de MRDH. 
Uitvoering in 2025.

A��������� ���������������
Besloten is om jaarlijks 850 meter 
fietspad met tegels te asfalteren. 
Het gaat daarbij om paden die toe 
zijn aan onderhoud en aansluiten op 
al geasfalteerde paden. 

geasfalteerde paden.

Voor 2023 is gekozen voor de Hofzicht-
laan en de Laan van NOE, gedeelte 
Lusthofstraat – Prins Bernhardlaan.
Kosten jaarlijks € 300.000 waarvan 
50% subsidie van de MRDH.

BEREIKBAAR STOMPWIJK regioregioregioregioregio
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Hofzichtlaan Laan van Nieuw Oosteinde

Dick Breedeveld

Hebben jullie ook zo’n hekel aan put-
ten in het fietspad. Kuilen en hob-
bels die je ontwijkt, dus onrust in het 
verkeer met mogelijke aanrijdingen 
tot gevolg. Afvoer zou in de stoeprand 
moeten zitten.

Willem Ruienberg

PUTTEN

Zo moet het
Super smal fietspad en dan 
ook nog putten ontwijken
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E�� ����� ������� �� D�� H��� 
Op 11 oktober is een nieuw college 
van b&w geïnstalleerd. Zes partijen 
gaan samen besturen in Den Haag. 
D66, GroenLinks, Partij voor de Dieren, 
PvdA, CDA en DENK bereikten eind 
september een coalitieakkoord. Ze 
onderhandelden hier drie weken 
over onder leiding van Arie Slob. Het 
“Haags akkoord” bevat nieuwe voor-
stellen op het gebied van mobiliteit, 
de inrichting van de stad en fietsen.

O�������� ��� 50 ���� 30 ��/���
Opvallend in het akkoord zijn de 
voornemens over het invoeren van de 
maximumsnelheid 30 km/uur binnen 
de Centrumring. Het akkoord ver-
meldt: “We ontwikkelen een netwerk-
strategie voor al het verkeer. 
We geven daarbij drie opdrachten mee: 

1. We willen geen doorgaand verkeer in 
woonwijken. Een maximumsnelheid 
van 30 kilometer per uur wordt de 
norm in woonwijken. In de netwerk-
strategie specificeren we op welke 
Haagse wijkontsluitingswegen we de 
nieuwe landelijke categorie ‘gebieds-
ontsluitingsweg 30 kilometer per uur’ 
toepassen. De netwerkstrategie geeft 
ook aan op welke wegen 50 kilometer 
per uur mag worden gereden, om door-
stroming te bevorderen en sluiproutes 
te voorkomen. Voor openbaar vervoer 
en hulpdiensten kijken we waar zij op 
hun eigen baan met gedifferentieerde 
snelheden kunnen rijden;
2. We onderzoeken in deze raads-
periode of het hele gebied binnen de 
Centrumring (S100) kan worden 
omgezet in een 30 kilometer per 
uur-gebied waar we verschillende 

snelheden ontvlechten. Snorfietsen 
kunnen dan veilig op de weg;
3. De komende jaren willen we met 
name de doorstroming en verkeers-
veiligheid in Centrum-Zuid verbeteren. 
De Vaillantlaan heeft daarbij onze 
bijzondere aandacht: de laan moet 
veiliger worden voor alle 
verkeersdeelnemers en de lucht moet 
schoner worden” - einde citaat.

Ik wil oproepen tot enige urgentie 
voor de uitvoering van deze voorne-
mens. Het is voor de stad niet goed 
om heel lang te gaan studeren op het 
ontwikkelen van een netwerkstrategie 
en onderzoeken hoe de 30 kilometer 
per uur-gebied er uit moet zien. Als 
Fietsersbond pleiten wij met klem voor 
de invoering in deze collegeperiode. 
De tijd dringt. De fietsveiligheid staat 
meer en meer onder druk. Van de 
verkeersongelukken vindt 60% plaats 
op 50 km/uur-wegen.

W�������� K��������  
De nieuwe wethouder voor mobiliteit 
is Arjen Kapteijns (GL). In dit nummer 
van de Fietsbel leest u een eerst 
interview met hem. Wilt u hem zelf 
ontmoeten en bevragen over het 
nieuwe beleid in het Haags akkoord? 
Hij is aanwezig bij onze alv 
op 29 november.

Jos de JongJos de Jong
Voorzitter
Fietsersbond Haagse regio

stadstad
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IK WIL EEN BENADERBARE WETHOUDER ZIJN’
stadstad

voor duurzaam, klimaatvriendelijk, 
efficiënt, gezond en leefbaar. We 
moeten mensen niet alleen verleiden 
om te fietsen, maar ook aanzetten tot 
minder autorijden. 

Het STOMP-principe (Stappen, 
Trappen, OV, Mobility as a Service 
en privé auto als volgorde van 
belangrijkheid) is als opgenomen in 
het beleid en is voor mij leidend. 
Dat vereist keuzes. Wat mij betreft 
staan fietsers en voetgangers voorop 
en staat de auto achteraan in het rijtje. 
We moeten vooral af van korte 
autoritten, die gemakkelijk met de 
fiets kunnen worden gedaan. Daar 
sta ik voor. Maar deze mobiliteit-
stransitie is wel iets van de lange 
adem.”

30 ��/� ��� ���������
Kapteijns toont zich daarbij een groot 
voorstander van het invoeren van 30 
km/u als maximumsnelheid binnen de 
centrumring, een voorstel dat ook in 
het coalitieakkoord is terug te vinden. 
“Een snelheidsverlaging is veel veiliger 
voor fietsers. Bovendien kunnen snor-
fietsers in dat geval makkelijker naar 
de rijbaan worden verwezen, er geldt 
immers al een helmplicht. Op de fiets-
paden ontstaat zo veel meer ruimte.” 

A������� L���������������
Op 29 november vindt de ledenverga-
dering van de Fietsersbond afdeling 
Haagse regio plaats bij de Stayokay. 
Kapteijns zal daar met plezier aanwe-
zig zijn om met de leden van gedach-
ten te wisselen. “Ik wil een benader-
bare wethouder zijn. Met mensen in 
gesprek gaan hoort daarbij. Ik ben 
benieuwd wat er leeft onder de leden 
van de Fietsersbond en kijk ernaar uit 
om met ze in gesprek te gaan!”
Waarvan akte. Wij kijken zelf uit naar 
verdere samenwerking met deze 
bevlogen wethouder.  

Nol Witte en Arthur Marquard 

Eerder als gemeenteraadslid was hij 
betrokken bij het Haagse klimaatpact. 
In zijn nieuwe rol als wethouder komen 
een aantal uitdagende dossiers op 
dat vlak samen: klimaatbeleid, milieu, 
energietransitie en mobiliteitstransitie. 
De fiets speelt daarin een onmisbare 
rol. Maar allereerst willen we natuurlijk 
weten van Kapteijns wat voor fietser 
hij is.

“Ik heb geen auto, de fiets is mijn 
voornaamste transportmiddel. 
Daarbij ben ik wel een puur 
functionele fietser, ik fiets om op een 
bestemming te komen. Dat probeer 
ik ook in mijn nieuwe functie als 
wethouder te doen. Tenzij het 
pijpenstelen regent, dan wil ik…
”Hij aarzelt even en vervolgt: 
“Laat ik het zo zeggen: als het echt 
heel hard regent wil ik mij wel eens 
laten overhalen om nìet met de 
fiets te gaan.”

Maar op wat voor soort fiets rijdt 
Kapteijns dan? “Ik rijd meestal op 
een stadsfiets. Wel eentje met zo’n 
oerdegelijke riemaandrijving.” 
Lachend: “Mijn fietsenmaker verbaast 
zich er overigens over wat ik allemaal 

kapot krijg aan die fiets, dat ik zelfs 
die riemaandrijving weet te slopen. 
Daarnaast heb ik een hybride fiets om 
recreatief mee te toeren, maar dat 
doe ik eerlijk gezegd veel te weinig. ”

F���������������
We kunnen ons voorstellen dat zo’n 
fervent fietser tegen de nodige 
problemen aanrijdt in de stad. Wat 
zijn Kapteijns grootste fietsfrustraties? 
“Mijn grootste frustratie is het laden 
en lossen, vrachtauto’s die fietsers 
hinderen en overal dubbel staan 
geparkeerd. Dat levert echt vaak 
gevaarlijke situaties op. Er zijn ook 
nogal wat straten in Den Haag die ik 
frustrerend vind, waar de fiets veel te 
weinig ruimte heeft. Neem het West-
einde waar ik in de buurt woon, met 
al die auto’s, je kunt elkaar daar 
nauwelijks passeren.”
Desgevraagd weet Kapteijns ook zijn 
favoriete fietsroutes uit te kiezen: 
“Het mooie van Den Haag vind ik dat 
je hier helemaal door de duinen kunt 
fietsen. Ook richting Kijkduin vind ik de 
route aantrekkelijk. Ik fiets dan graag 
over de Mient en volg het fietspad wat 
zich helemaal door Waldeck kronkelt. 
Een fantastische route is dat.”

STOMP
Over de rol van de fiets in Den Haag is 
Kapteijns glashelder: “De fiets staat 

Precies een jaar geleden presenteerden wij u in Fietsbel een interview met de toenmalige nieuwe mobiliteitswethouder 
Anne Mulder (VVD). Na het opstappen van de VVD kort voor de zomer, heeft de Haagse gemeenteraad sinds oktober een 
nieuw college. Arjen Kapteijns (GroenLinks) is de nieuwe wethouder. Hij heeft Energietransitie, Mobiliteit, Grondstoffen 
en stadsdeel Centrum in zijn portefeuille. Daarmee gaat hij ook over het fietsbeleid. Tijd dus voor alweer een 
kennismakingsinterview.

Kennismakingsinterview met wethouder Arjen Kapteijns

“Ik ben een functionele fietser, 
  de fiets is mijn voornaamste 
  transportmiddel”

“We moeten vooral af van korte 
   autoritten die gemakkelijk met            
 de fiets kunnen worden gedaan

Foto Leo Staal overhandigde wethouder Kapteijns (L) de Fietsvisie



Nou zo nieuw ook weer niet. Leo Staal 
heeft zich op de algemene leden-
vergadering van 7 december 2022 al 
kandidaatgesteld. Door omstandig-
heden kon de nadere introductie 
van het nieuwe bestuurslid niet in de 
Fietsbel van voorjaar 2023 plaatsvinden. 
Nu alsnog een korte kennismaking.
Leo Staal is geboren in 1953. Als 
Limburger uit de Oostelijke Mijnstreek 
is hij na zijn diensttijd en studie politi-
cologie/bestuurskunde in 1981 komen 
werken in Den Haag. Daarvan hebben 
hij en zijn vrouw geen spijt gehad: 
“Den Haag is een prachtige stad om 
te wonen en inmiddels is het strand 
vertrouwder dan de heuvels, hoewel 
een weekendje Maastricht een terug-
kerende activiteit is.” 

Leo heeft bij de gemeente Den Haag 
gewerkt in verschillende functies en 
heeft zijn werkzame leven in 2015 
afgesloten als hoofd van de staf-
afdeling van de GGD Haaglanden. 
Stilzitten zit niet in zijn aard en de vrije 
tijd is dan ook in de afgelopen jaren 
ingevuld met, naast het oppassen op 
de kleinkinderen, vrijwilligerswerk 
bij o.a het Kunstmuseum in Den Haag 
en als voorzitter van de Stichting 
Wereldwinkel Scheveningen.

Fietsen is naast reizen altijd een hobby 
geweest. Naast het dagelijks op de 
fiets naar het werk hebben hij en zijn 
vrouw in de afgelopen jaren de 
Europese langeafstandsfietsroutes 
leren kennen, onder meer: de groene 
weg naar de Middellandse Zee, de 
Limesroute naar Wenen, de Noordzee-
route naar Hamburg en vanuit Praag 
de Elberoute en de Hanzeroute.

Na de gedwongen sluiting van de 
Wereldwinkel, net voor de corona-
periode, viel zijn oog op de vraag naar 
een bestuurslid voor de Fietsersbond 
Haagse regio. Door zijn interesse in 
het fietsen als vrijetijdbesteding 
was hij al sinds 2004 lid van de 
Fietsersbond: “Ook al ben je (nog) 
niet actief, het is van belang dergelijke 
clubs te ondersteunen met je 
lidmaatschap. Ze zijn van wezenlijk 
belang voor de stem van de fietser op 
landelijk, regionaal en lokaal niveau.”

In het bestuur van de afdeling heb-
ben het gemeentelijk Uitvoerings-
programma verkeersveiligheid en het 

onderdeel mobiliteit in het gemeen-
telijk beleid gericht op een duurzaam 
Den Haag 2030, zijn speciale aan-
dacht. Daarnaast heeft hij namens het 
bestuur, samen met Rowdy Boeyink, 
gewerkt aan de totstandkoming van 
de Fietsvisie.

T������������� F��������� 
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Veiliger, fijner, beter en vaker fietsen 
in Den Haag, Leidschendam-Voorburg, 
Rijswijk en Wassenaar. Dat is waar 
de vrijwilligers van de Fietsersbond 
Haagse Regio zich de komende jaren 
hard voor willen maken. In de eerste 
helft van 2023 is dit verwoord in een 
fietsvisie, opgesteld door een werk-
groep van leden uit de verschillende 
gemeenten. Een fietsvisie maakt 
duidelijk naar de gemeenten in onze 
regio en naar onze leden waarvoor wij 
als Fietsersbond Haagse Regio ons in 
de komende jaren willen inzetten. 
De basis voor deze visie is gelegd 
door een uitgebreide enquête die 
zowel onder leden als niet-leden via 
onze nieuwsbrief (de fietsflits) en 
sociale media is verspreid. Meer dan 

100 mensen reageerden op de 
enquête, waarvan 60% lid was van de
Fietsersbond. Met de enquête gaven 
de respondenten niet alleen inzicht in 
het gebruik van de fiets, maar werden 
ook tal van suggesties gedaan voor het 
verbeteren van de fietsinfrastructuur. 

Met de uitkomsten van de enquête 
is de werkgroep aan de slag gegaan. 
De inspanningen van de werkgroep 
hebben geleid tot de Fietsvisie Haagse 
Regio 2024-2028. Op de algemene le-
denvergadering van juni 2023 hebben 
de aanwezige leden na een discussie 
over de gepresenteerde tekst, de visie 
met enkele toevoegingen vastgesteld.
De politieke ontwikkelingen in de 
gemeente Den Haag boden ons de 
kans om de in juni vastgestelde tekst 
al toe te sturen aan de politieke par-
tijen die betrokken waren bij de onder-
handelingen voor een nieuw college.  

Willem Ruitenberg, met 
medewerking van Leo Staal

stad
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EEN NIEUW BESTUURSLID

“We moeten vooral af van korte 
   autoritten die gemakkelijk met            
 de fiets kunnen worden gedaan

Fietsvisie pagina 12 >
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De Fietsersbond Haagse regio stelt 
twee doelen:

1)  Het bevorderen van het 
 fietsgebruik, en

2)  Het verbeteren van de 
 voorwaarden voor veilig fietsen.

In ons overleg met de gemeenten 
en andere betrokken instanties en 
partijen streven we daarom naar het 
verlagen van de snelheidslimiet van 
50 naar 30 km per uur in de bebouwde 
kom en in woonstraten waar geen 
fietspad is. Daar waar 50 km/uur wel 
toegestaan is, moeten vrijliggende 
fietspaden komen. Deze fietspaden 
moeten breed genoeg zijn en voorzien 
van goed asfalt en goed verlicht zijn.
Om de veiligheid te bevorderen van 
bijvoorbeeld schoolgaande kinderen 
zijn we als Fietsersbond ook voor-
stander van het verplaatsen van de 
snorfietsen naar de rijbaan op alle 30 
km/uur-wegen. 

Onze jongeren zijn de fietsers van de 
toekomst, dus willen we het fietsge-

bruik al vroeg stimuleren door voor-
lichting, kennisoverdracht, maar ook 
autovrije of autoluwe schoolomge-
vingen bij basisscholen en middelbare 
scholen. Voor volwassenen die, om 
wat voor reden dan ook, niet kunnen 
fietsen of niet durven te fietsen in het 
huidige verkeer zouden er fiets- en 
verkeerscursussen aangeboden 
moeten worden, b.v. via 
welzijnsinstellingen.

Het veilig en zonder hinder voor 
voetgangers kunnen parkeren van 
de fiets moet verbeteren. Er moeten 
voldoende en zo mogelijk bewaakte 
fietsparkeermogelijkheden in woon-
straten, bij winkels, sportterreinen, 
scholen, parken en andere openbare 
voorzieningen aangelegd worden. 
Ook is het belangrijk dat de fiets 
makkelijker meegenomen kan worden 
in de tram, in de metro, maar zeker 
ook in de trein. Bij de ov-knooppunten 
moeten voldoende ov-fietsen 
beschikbaar zijn om de reiziger nog 
meer van dienst te zijn.

Zowel binnen gemeenten als tussen 
gemeenten moeten fietsers zo weinig 
mogelijk obstakels tegenkomen en zo 
min mogelijk hinder ondervinden van 

met name het autoverkeer. 
Dat betekent b.v. het goed afstellen 
van verkeerslichten op veelgebruikte 
fietsroutes. Op hoofdfietsroutes 
binnen en tussen de gemeenten in 
de regio en op doorfietsroutes
(Velostrada) moet de doorstroming 
voor de fietsers optimaal zijn. 
Ontbrekende schakels in het 
routenetwerk moeten zo snel 
mogelijk aangepakt worden.

Voor de volledige fietsvisie en een 
puntsgewijze samenvatting ga naar 
‘publicaties’ op onze website 
haagseregio.fietsersbond.nl.

De gemeente Den Haag heeft in 
november 2022 opdracht gegeven 
tot het uitvoeren van onderzoek naar 
verkeersongevallen. Dit omdat uit 
registraties bleek dat het aantal 
slachtoffers sinds 2018 is verdrie-
voudigd, met een sterke stijging van 
50% van het aantal ongevallen en 
slachtoffers vanaf 2021. Ook 
suggereerden de cijfers dat Den Haag 
afweek van andere grote steden. 

De Fietsersbond Haagse regio juicht 
toe dat de gemeente dit onderzoek 
heeft laten uitvoeren. Inmiddels zijn 
de resultaten bekend. Deze roepen 
nieuwe vragen op.
•  De onderzoekers verwachten dat uit 

aanvullend onderzoek zal blijken dat 

in andere gemeenten het aantal ver-
keersslachtoffers sterker is toege-
nomen dan nu al uit de cijfers blijkt. 
Maar zonneklaar is dat Den Haag 
er qua ongevallen met slachtoffers, 
met kop en schouders bovenuit 
steekt. Van de verkeersongevallen 
vindt de meeste plaats op 50 km/
uur-wegen.

•  De onderzoekers hebben geen 
 eenduidige verklaring kunnen 
 vinden voor de stijging van het 
 aantal slachtoffers.
•  Het is teleurstellend dat de gemeente 

resultaten van dit onderzoek pas in 
september 2023 heeft gepubliceerd. 
Het onderzoeksbureau blijkt al in 
februari en maart onderzoeksrap-
porten te hebben opgeleverd aan 

de gemeente. Ondanks herhaaldelijk 
aandringen heeft de gemeente deze 
pas recent naar buiten gebracht. 

•  Het is teleurstellend dat de voor-
naamste conclusie die de gemeente 
trekt uit dit onderzoek is dat er 
vervolgonderzoek nodig is. 

 Den Haag kan het zich niet veroor 
 loven om achterover te leunen en  
 al die trends eerst eens beter te   
 onderzoeken. Daarvoor zijn er veel  
 te veel verkeersslachtoffers.

Nieuw College: kom in actie! 
Maak werk van de concrete voorstel-
len van de Fietsersbond (zie Fietsvisie 
2024-2028 elders in de Fietsbel).

Redactie

VERKEERSVEILIGHEID IN DEN HAAG 
SINDS 2021 ERG ZORGELIJK

stadstad
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Sinds juni is Titus Livius als penning-
meester toegetreden tot het bestuur 
van de Fietsersbond Haagse regio. 
Hieronder een korte kennismaking.

Ik zag in het voorjaar dat de Fietsers-
bond Haagse regio een penning-
meester zocht. Dat leek me wel wat, 
een club die zich inzet voor zo’n nuttig 
onderwerp. En na wat contacten met 
Nol Witte en Jos de Jong was ik 
enthousiast om deze stap te zetten. 
Ik zocht naar een manier om me als 
vrijwilliger nuttig te maken voor de 
stad waar ik nu twintig jaar woon. 
Dit naast mijn werk, dus vooral iets 
voor de avonduren.

Over dat werk gesproken: de afge-
lopen jaren heb ik directeursfuncties 
vervuld bij het UWV, de ministeries 
van BZK en IenW, nu doe ik dat voor 
de gemeente Rotterdam. Bij IenW 
was ik directeur waterveiligheid en 
klimaatadaptatie. Alleen al de risico’s 
van zeespiegelstijging dwingen om 
minder broeikasgassen uit te stoten. 
Vaker fietsen!

Maar nu even terug in de tijd. Als 
kind fietste ik veel. In Apeldoorn, met 
onze grote herdershond aan de lijn de 
Veluwse heuvels op. Als tiener fietste 
ik 12 kilometer heen en weer terug 
naar school en in enkele vakanties met 
vrienden door onze buurlanden België, 
Frankrijk, Zwitserland en Duitsland. 
Ik gun alle kinderen die vrijheid, maar 
met al het verkeer vraagt dat nu wel 
om meer ruimte voor fietsers.
Tijdens mijn studie bestuurskunde 
en in de jaren daarna heb ik in 
Amsterdam gewoond. Toen ik naar 
Den Haag verhuisde met mijn vriendin 
moesten we goed opletten dat we 
niet omvergereden werden. Den Haag 
bleek veel meer een autostad te zijn 
dan Amsterdam.

Gelukkig heeft Den Haag een grote 
inhaalslag gemaakt maar de wereld 
staat niet stil. Zonder dat iemand er al 
precies de vinger op kan leggen blijkt 
Den Haag zo’n beetje de onveiligste 
stad van het land te zijn om je in te 
bewegen. Echt verbazen doet me dat 
niet. Op de voetbalclubs en de scholen 
van mijn zonen verschenen opvallend 
veel ouders met hun kroost in de auto 
in plaats van even te fietsen. Er wordt 
hard gereden op lange, doorgaande 
wegen waar fietsers soms alleen door 

wat strepen zijn afgescheiden van 
de auto’s naast hen. Er zijn vele 
gemotoriseerde tweewielers 
bijgekomen, die zelf kwetsbaar zijn 
maar ook soms zorgen voor 
chaotische taferelen op de weg. 
Busjes rijden kriskras door de stad en 
parkeren graag even op de fietsstrook 
of nog liever op het fietspad, als dat 
er is. Bij diverse kruispunten zie je dat 
fietsers vanuit verschillende hoeken 
tegelijk groen licht krijgen en het 
onderling maar uit moeten zoeken. 
Je fiets netjes kwijt kunnen blijkt in 
het centrum bovendien nog een 
behoorlijke opgave.

Tegelijkertijd is het zo heerlijk om door 
Den Haag te fietsen en ook om vanuit 
Den Haag te toeren door de omge-
ving. Het is een prachtige, groene stad 
en we zouden er allemaal bij winnen 
als de fiets nog wat vaker de ruimte 
zou krijgen. 

Kortom, er is nog genoeg te doen om 
van Den Haag een veilige en prettige 
fietsstad te maken. Goed dus dat er 
een Fietsersbond is. Ik zie dat heel 
veel mensen zich daar met heel veel 
energie voor inzetten. En daar draag 
ik graag een steentje aan bij.

Titus Livius

PENNINGMEESTER
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De leeftijd brengt gebreken met zich 
mee. Het hart van het rijwiel is het 
frame, en ik zeg altijd maar: zolang dat 
nog goed is kan niemand me iets 
maken. En het frame is nog goed, op 
een kleinigheid na. Maar de hele rest 
van mijn aardse lichaam is vervang-
baar, afstelbaar, smeerbaar. Goed, de 
trappers staan wat scheef, maar de 

enigen die daarover klagen zijn de 
kinderen van mijn berijder. Waar ik het 
echter wel over moet hebben, is de 
ketting.

Zonder ketting kan niemand mij
 gebruiken. Mijn berijder zorgt er 
redelijk voor dat de ketting geolied 
blijft. Eigenbelang is hem daarbij niet 
vreemd. Waar hij beduidend minder 
in presteert, is het spannen van de 
ketting. Want ook dat is ouderdom: 
de ketting blijft niet lang goed gespan-
nen, en dan begint zij er af te lopen. 

Het is intussen al ontelbare keren 
voorgekomen dat mijn berijder me 
ergens op een trottoir aan de kant 
zet om me met een flinke zwaai op 
mijn kop te zetten. Hij heeft daarin 
zelfs een zekere routine opgebouwd, 
helaas in mijn nadeel. Om te beginnen 
is zijn eerste reactie een ferme vloek, 
daarmee het standsverschil tussen 
hem en mij nog maar weer eens 
accentuerend. De daarop volgende 

draai ondersteboven gaat vrij soepel 
tegenwoordig, maar daar staat dan 
weer tegenover dat mijn stuur en mijn 
zadel steeds minder voorzichtig op het 
harde steen belanden. En dan moet 
het ergste nog komen: het losmaken 
van de ketting, die bij het achterwiel 
tussen tandwiel en frame is beland. 
Soms valt het mee en ligt de ketting 

met een, ook al weer steeds 
routineuzere, zwaai aan mijn 
rechtertrapper zo weer om dat 
tandwiel heen. Maar regelmatig is niet 
alleen het achterste tandwiel, maar 
ook het voorste tandwiel losgeraakt 
van de ketting. De berijder dient dan 
te prutsen tot de ketting eerst weer 
rond het voorste tandwiel ligt, en 
daarna ook nog eens om het achterste. 
In die gevallen zit de ketting vaak flink 
vast en moet er geduwd en getrok-
ken worden om haar los te krijgen. 
Daarbij gaat mijn berijder niet altijd 
even zachtzinnig te werk. U kunt zich 
voorstellen dat het geduw en getrek 
aan gedeelten van mijn lichaam me 
door merg en been gaat. Helaas heb ik 
geen spraakorgaan om uiting aan mijn 
emoties te geven.

Alles overziend neemt dit hele proces 
zelden veel tijd in beslag. Maar de 
toenemende routine heeft een minder 
fraai vervolg. Nu het enige probleem 
voor mijn berijder nog de zwarte 

vingers zijn die hij er aan overhoudt, 
is ook zijn verantwoordelijkheidsge-
voel om iets aan het onderliggende 
probleem te doen duidelijk afgezwakt. 
De ketting loopt er in het eerste 
stadium niet vaak genoeg af om de 
berijder aan het werk te krijgen. Hij 
zet haar er weer op, filosofeert wat 
over de bijkomende oorzaken en fietst 

verder. Die bijkomende oorzaken zijn 
dan zaken als regen (in de nattigheid 
loopt de ketting er eerder af) of een 
slecht wegdek. Het rijwielpad voor 
het Ministerie van Financiën op de 
Korte Vijverberg is berucht. Zeker 
als de berijder haast heeft (en dat is 
vaak), is het riskant daarlangs te gaan. 
Al verschillende malen heb ik dagen 
achtereen voor het Ministerie staan 
wachten terwijl de berijder te voet zijn 
trein was gaan halen.

Maar het is weer zo ver - ik voel een 
grote beurt aankomen. Mogelijk 
wordt het achterwiel weer eens wat 
naar achteren gezet, of zelfs (pijnlijk, 
dat wel) een schakeltje uit mijn ketting 
gedraaid. En, hopelijk, krijgt mijn 
ketting dan ook een nieuwe laag
 rijwielolie, zodat zij een korte tijd 
glanst en fonkelt als een parelketting. 
Hoogtijdag!

Yde van der Burgh

stadstad
RIJWIEL & KETTING
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In het vorige nummer van de 
Fietsbel stond een artikel van
Fietsen alle jaren in Scheveningen. Nu 
een bijdrage uit Den Haag:

Beste fietsliefhebbers,
Het fietslandschap van Den Haag krijgt 
een prachtige toevoeging! Stel je voor: 
het geluid van banden op het fietspad, 
een lach, een gedeeld verhaal en de 
gezelligheid van samen fietsen, 
ongeacht je mobiliteitsniveau. Dat is 
precies wat “Fietsmaatjes Den Haag” 
in petto heeft voor de stad.

Geïnspireerd door het succes van 
Fietsmaatjes in andere steden, is 
Den Haag de nieuwste gemeente 
die de kracht van samen fietsen 
omarmt. Bedoeld voor diegenen 
die graag willen fietsen maar dat 
zelfstandig niet meer kunnen of willen, 
biedt Fietsmaatjes een unieke duo-
fietservaring. Samen met een 
vrijwilliger herontdekken gasten 
de vreugde van het fietsen.

Het landelijke platform van 
Fietsmaatjes ondersteunt lokale 
initiatieven in de oprichting en 
invulling, dit doen ze al bij meer 
dan 35 gemeenten in Nederland. 
Een aantal burgers heeft afgelopen 
maanden in Den Haag al flink 
gelobbyd, waardoor partijen zoals 
Den Haag Fiets!, Gemeente Den Haag, 
buurtsportcoach Laak, Biesieklette 
al groen licht hebben gegeven 
en actief betrokken willen zijn 
bij Fietsmaatjes Den Haag.

Met ingang van oktober 2023 vormen 
Jens Mekking, Kim Hameete & 
Marie-Antoinette van Straten samen 
het bestuur van Fietsmaatjes 
Den Haag (op de foto) en gaan zij 
samen met Sandra Koenn en Jay 
van Veelen zich inzetten voor dit 
mooie initiatief.

E�� ���������� ��� ��� �����
De duofiets is geen gewone fiets. 
Terwijl beide deelnemers trappen, 
wordt het sturen en de veiligheid 
beheerd door de vrijwilliger. Dit 
zorgt voor een veilige, en vooral 
gezellige fietservaring. Draag bij 
aan het fietsplezier van Den Haag
Voor onze lezers in en rond Den Haag: 
overweeg om je aan te sluiten bij dit 
prachtige initiatief, hetzij als gast, 
hetzij als enthousiaste fietsmaat. 
En voor onze fietsfanaten in andere 
delen van het land, hou dit 
inspirerende concept in de gaten. 
Wie weet is jouw stad de volgende 
halte voor Fietsmaatjes!

Voor meer informatie, of om deel te 
worden van dit bijzondere initiatief, 
bezoek www.fietsmaatjes.nl of neem 
contact op met het bestuur van 
Fietmaatjes Den Haag, email: 
fietsmaatjesdenhaag@gmail.com

stadstad
FIETSMAATJES NU OOK IN DEN HAAG: 
FIETSEN MET EEN MISSIE!

Den H
aag

Heel hoge stoeprand, hier 
hindert niet, want je mijdt toch 
al die stoeprand

Woonwijk, verzakking 
mijden bij putten

Drukke Fahrenheitstraat, 
de goot mijden

Foto’s door Josette van Leeuwen

Kim en Jens

NOG MEER PUTTEN
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Het Gymnasium Haganum is een 
begrip in Den Haag en is sinds 1907 
gevestigd aan de Laan van 
Meerdervoort bij de Zoutmanstraat - 
een druk verkeerspunt in de stad. 
Dit geeft met name bij het ingaan 
van de school hectische taferelen in 
de direct omgeving, wanneer rond 
de 800 leerlingen tegelijk richting
 het gebouw haasten.

Naar aanleiding van bovengeschetste 
problematiek, posteerden wij ons 
voor het schoolgebouw op een vroege 
herfstochtend en aanschouwden 
hoe fietsende leerlingen het gebouw 
bereikten. Op hoofdlijnen deden zich 
twee knelpunten voor. 

 1.  Fietsers komend vanaf de zuid-
westelijke richting van de Laan 
van Meerdervoort moeten ter 
hoogte van de Tasmanstraat links 
afslaan om bij de school te komen. 
Fietsers krijgen eerst groen om 
over te steken naar een opstelvak 
op de Tasmanstraat. Daar moeten 
ze wachten tot de volgende fase 
wanneer zij de Laan van Meer-
dervoort mogen oversteken. De 
opstelruimte is echter te beperkt 
voor de hoeveelheid fietsers die 
aankomen gedurende de (te) 
lange wachttijd.

 2.  Aan de overkant aangekomen, 
fietsen veel leerlingen voorlangs 
de school over de stoep of op het 
fietspad tegen de rijrichting in. Dit 
leidt tot vervelende situaties en 
tot ergernissen bij bewoners.

Hierbij moet worden opgemerkt dat 
de congestie zich voornamelijk 
voordoet tussen 7.55 uur en 8.15 uur. 
Om 8.15 uur beginnen de lessen en 

betreden de leerlingen de lokalen. In 
de 20 minuten daarvoor wordt mas-
saal bij de school gearriveerd. Bij het 
uitgaan van de school gaan leerlingen 
meer verspreid in de tijd naar huis, 
omdat lessen voor verschillende klas-
sen en verschillende dagen op uiteen-
lopende tijden eindigen. 
Voor het eerste punt geldt dat de 
kruising krap is ingericht en de op-

stelruimte beperkt is. Met een extra 
drukknop voor fietsers die links willen 
afslaan zou ervoor kunnen worden 
gezorgd dat fietsers zich niet hoeven 
op te stellen maar gelijk kunnen af-
slaan en oversteken. Los daarvan zou 
de verkeersregelinstallatie rond acht 
uur in de ochtend zo ingesteld kunnen 
worden dat de wachttijd korter is. 
Verder zou de opstelruimte nog wat 
kunnen worden verruimd. Hiertoe 
zullen voorstellen bij de gemeente 
worden gedaan.
Wat betreft het tweede punt moet 
worden opgemerkt dat de school al 
maatregelen heeft genomen: een hek 
aan de Tasmanstraat dat een zijingang 
biedt naar de fietsenstalling op het 
binnenterrein van de school is openge-
steld zodat leerlingen niet meer via de 
voorzijde het schoolterrein op hoeven 
te gaan en dus niet meer in de verlei-
ding komen om tegen de rijrichting in 
te fietsen. Deze nieuwe mogelijkheid 
vraagt nu nog gewenning maar zal een 
oplossing zijn voor de fietsdrukte aan 
de voorkant van het schoolgebouw. 
Medewerkers van de school kunnen 
leerlingen misschien hierop wijzen 
totdat de nieuwe route een gewoonte 
is geworden. Het advies is daarbij om 
de hekken ook in de middag open te 
laten (dit is nu nog niet altijd het geval 
- zie foto). Leerlingen wennen dan 

makkelijker aan de route en zullen bij 
het verlaten van de school ook minder 
geneigd zijn om tegen het verkeer 
in richting Carnegielaan of Zout-
manstraat te fietsen; de Tasmanstraat 
biedt dan immers logische, legale en 
veilige routes.

Een grote middelbare school in een 
drukke stadswijk leidt zeker tot extra

 fietshectiek, maar het lijkt erop dat 
de problemen voor het Gymnasium 
Haganum goed op te lossen zijn.

Nol Witte en Arthur Marquard

FIETSDRUKTE BIJ HET GYMNASIUM HAGANUM
stadstad

OVER GYNASIUM HAGANUM
Er zijn al vermeldingen van het 
Gynasium Haganum in Den Haag 
uit 1327, de huiige locatie aan 
de Laan van Meerdervoort is 
betrokken in 1907. Het neore-
naissance gebouw is speciaal 
voor de school ontworpen en is 
aangewezen als rijksmonument. 
De school telt ongeveer 800 
leerlingen.
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stadstad
In de voorjaarseditie van de Fietsbel 
besteedden wij aandacht aan de 
fietsveiligheid in de Binckhorst. Naar 
aanleiding van een schouw in maart 
werden punten geïnventariseerd waar 
de fietsveiligheid te wensen overlaat. 
Inmiddels zijn vrijwilligers van de 
Fietsersbond bijgepraat door de 
gemeente. Er gaat in de toekomst veel 
veranderen. Binckhorst is de mee groot-
schalige ontwikkellocatie van Den Haag.

Herontwikkeling van de Binckhorst is 
complex. De schaal is groot; er spelen 
verschillende deelbelangen; eigendom 
is versnipperd. Er zijn diverse deelplan-
nen die herhaaldelijk op haalbaarheid 
worden getoetst. Grofweg is het 
de bedoeling van de Binckhorst een 
woon- en werklocatie te maken waarbij 
de nadruk minder op industriële en 
bedrijfsmatige activiteiten ligt. Hoe 
dan ook zullen de groeiende aantallen 
woningen en kantoren leiden tot een 
grotere mobiliteitsvraag en aangezien 
het autoverkeer in het gebied op druk-
ke momenten nu al helemaal vastloopt 
zullen fiets en openbaar vervoer een 
onmisbare rol krijgen.

D������ ���������� �����������
Langs de randen van de Binckhorst 
lopen twee belangrijke fietsroutes. 
Één daarvan is de hoofdfietsroute 
Binnenstad – Ypenburg (ook Trekfiet-
stracé genoemd). Hiertoe wordt een 
onderdoorgang onder de Trekvliet-
brug gerealiseerd zodat de drukke 
Mercuriusweg niet meer overgestoken 
hoeft te worden.

Een tweede belangrijke fietsroute is 
de doorfietsroute Leiden - Den Haag 
langs de Oude Lijn - de zogenaamde 
Velostrada. Het is de bedoeling om 
deze fietsroute die nu op Station 
Mariahoeve eindigt door te trekken 
aan de Voorburgzijde van de spoorlijn 
langs de kop van de Binckhorst tot het 

Haagse Laakkwartier. Om deze 
fietsroute te vervolmaken moeten 
verschillende verkeerscorridors 
worden overbrugd.

Een derde belangrijke fietsroute is de 
Binckorstlaan die een hoofdfietsroute 
is voor fietsers tussen de Haagse 
binnenstad en Voorburg. Hier wordt 
voor 2030 ook een hoogwaardige 
tramverbinding tussen Scheveningen 
en Zoetermeer aangelegd. Wij vinden 
dat deze kans aangegrepen moet 
worden om de vrijliggende fietspaden 
van de Binckhorstlaan te verbreden 
tot 400 cm en zo de capaciteit te 
vergroten. Ter vergelijking: op de 
Mient is het wegdek van het vrijlig-
gende tweerichtingenfietspad 
400 cm breed.

M������ �� Z�����
Tijdens de schouw werd de fietssituatie 
langs de Zonweg en de Maanweg als 
ronduit gevaarlijk gevonden. Dit wordt 
ook door de gemeente gezien en hier 
zijn voor de korte en lange termijn 
voornemens om de veiligheid te 
verbeteren. 

De Maanweg krijgt tussen de 
Binckhorstlaan en de Melkwegstraat 
een vrijliggend tweerichtingsfietspad 
aan de kant van het groen. Ook de 
kruispunten zullen voor fietsers veili-
ger worden gemaakt. De ontwerpfase 
vindt naar verwachting plaats in het 
najaar van 2023. Het gaat hier om een 
tijdelijke maatregel. In verband met de 
aanleg van de nieuwe tramlijn wordt 
de weg opnieuw heringericht.

Verbetering van de Zonweg laat langer 
op zich wachten. De komende 3 tot 5 
jaar heeft de Zonweg nog een functie 
voor het afwikkelen van bouwverkeer, 
maar het is de bedoeling deze weg 
steeds fietsvriendelijker in te richten. 
Op termijn zullende de haakse 

parkeervakken verdwijnen. Het 
kruispunt Zonweg / Binckhorstlaan / 
Capellalaan wordt heringericht en 
krijgt verkeerslichten. De gemeente 
wil de Capellalaan verder doortrek-
ken via een brug over de Trekvliet; 
zo wordt een fietsverbinding naar 
Molenwijk gerealiseerd. De snelheid 
waarmee deze plannen gerealiseerd 
kunnen worden hangt af van ver-
schillende factoren zoals het ontwik-
keltempo dat in de Binckhorst kan 
worden gehaald.

O������ ��������������
Enkel situaties krijgen op korte termijn 
nog extra aandacht.

Het invoeren van vergunningparkeren 
zal de parkeerdruk op de Binckhorst 
verlichten.

Tijdens de schouw werd geconsta-
teerd dat de Melkwegstraat is 
afgesloten voor fietsers. Deze straat 
is voor fietsers een belangrijke 
doorsteek naar de Maanweg. De weg 
wordt weer geopend zodra de actuele 
bouwactiviteiten zijn afgerond.

Er wordt een duidelijkere wegmar-
kering aangebracht voor fietsers die 
vanaf de Maanweg naar rechts de 
brug richting Binckhorstlaan over 
willen fietsen. De brug is uit veilig-
heidsoverwegingen afgesloten 
voor zwaar bouwverkeer.

Tot slot 
De Binckhorst is volop in ontwikke-
ling, maar is ook een locatie waar veel 
autoverkeersstromen samenkomen en 
waar je je als fietser soms een beetje 
verloren voelt. Hoewel de gemeente 
al goede voornemens heeft om het 
gebied fietsvriendelijker te maken zul-
len wij de ontwikkelingen nauwlettend 
moeten volgen.

Arthur Marquard en Thomas Hood

VERVOLG BINCKHORST: 
EEN LOCATIE IN ONTWIKKELING

Gevaarlijke oversteek

Karige fietsvoorzieningen

Weinig fietsruimte op de Zonweg
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In de vorige Fietsbel stond een artikel 
over de geplande herinrichting van 
de tracés van tramlijnen 6 en 12. 
De gemeente heeft inmiddels 
ontwerpvarianten geschetst (https://
doemee.denhaag.nl/tramlijn12-bbvd/) 
voor de Goudenregenstraat en de 
Duivelandsestraat die deel uitmaken 
van het tracé van tramlijn 12. 
Van 16 mei t/m 15 juli mochten 
bezoekers van de website van de 
gemeente reacties achterlaten. 
De Fietsersbond heeft op 7 juli 
schriftelijk gereageerd.

Een fundamenteel principe van 
verkeersveiligheid is het scheiden van 
auto- en fietsverkeer als de maximum-
snelheid van de weg hoger is dan 
30 km/uur. Er zou daarom voor deze 
wegen een keuze moeten worden 
gemaakt tussen een inrichting als 
50 km/uur-gebiedsontsluitingsweg 
(GOW50) met vrijliggende fietspaden 
en een inrichting als 30 km/uur-gebieds-
ontsluitingsweg (GOW30) met 
fietsstroken. Waar fietsstroken worden 
toegepast beveelt CROW een breedte 
aan van 200 tot 225 cm met een mini-
mum van 170 cm, exclusief markering 
en eventuele rollaag langs het trottoir. 
“Parkeren naast de fietsstrook wordt 
afgeraden; als parkeren toch wordt 
toegestaan, dan alleen in 
combinatie met schrikstrook.”

De schrikstrook is onmisbaar want:

 •  er moet ruimte zijn tussen de 
  fietser en de geparkeerde auto;
 •  met een schrikstrook is er meer  

 ruimte om uit te wijken als een  
 automobilist het portier plotseling  
 opent;

 •  veel auto’s zijn tegenwoordig 
  breder dan 200 cm. Een 
  Dodge RAM is bijvoorbeeld bijna  
  208 cm breed en is zelfs 229 cm  
  breed met een uitgeklapte linker  
  zijspiegel. Een Tesla met uitge  
  klapte zijspiegel is ook breder 
  dan 200 cm. Verder worden auto’s  
  op enige afstand van de 
  trottoirband geparkeerd.

Op het tracé van tramlijn 12 zijn de 
wegprofielen smal. De beschikbare 
breedte bepaalt welke aanvaardbare 
varianten mogelijk zijn.

In beginsel heeft het onze sterke 
voorkeur om in héél Den Haag toe te 

gaan naar een maximumsnelheid 
van 30 km/uur. Dat kan naar onze 
overtuiging ook prima in straten 
waar trams rijden.

Op basis van bovenstaande 
uitgangspunten beoordelen we 
[voor] zowel de Goudenregenstraat als 
de Duivelandsestraat de 
verschillende varianten.

In onze brief gaan we vervolgens op 
alle varianten in. Samenvattend, we 
vinden de varianten met 
vrijliggende fietspaden aanvaardbaar 
vanuit verkeersveiligheidsperspectief 
maar constateren dat er in deze 
varianten weinig ruimte overblijft 
voor bomen en straatmeubilair. 
Realistischer lijken varianten met 
fietsstroken, maar in de fietsstrook-
variant zoals deze geschetst is door de 
gemeente (“basisvariant 3”) - met één 
parkeerstrook ontbreekt de vereiste 
schrikstrook.

Wij keuren basisvariant 3 daarom 
af, maar stellen de volgende 
alternatieven voor. 

Variant 3v: 
Fietsstroken op verbrede rijbaan

Als ten opzichte van basisvariant 3 de 
rijbaan met 40 cm wordt verbreed dan 
komt breedte beschikbaar voor 2 × 
fietsstroken 170 cm + 1 × schrikstrook 
50 cm. Deze variant is voor ons nipt 
acceptabel omdat hij aan de 

minimum-richtlijnen voldoet.
Aangezien de Goudenregenstraat een 
hoofdfietsroute is, zouden wij echter 
liever zien dat de fietsvoorzieningen in 
de Goudenregenstraat ruimer dan het 
minimum worden aangelegd. Deze 
variant heeft daarom niet onze 
voorkeur.

Variant 3p: Fietsstroken parkeervrij

Als verbreden van de rijbaan niet 
mogelijk is dan is een variant met 
fietsstroken uitsluitend acceptabel als 
het parkeren wordt geschrapt. Zonder 
parkeren is een schrikstrook namelijk 
niet nodig. Zonder parkeren kunnen 
zowel de fietsstroken als de trottoirs 
worden verbreed ten opzichte van 
basisvariant 3.

Bomen kunnen worden geplant onge-
veer op de plekken waar ze zijn 
ingetekend voor basisvariant 3.
Let wel: Voor zowel variant 3v als 

variant 3p geldt: deze zijn uitsluitend 
acceptabel als de maximumsnelheid 
wordt verlaagd tot 30 km/uur en de 
weg wordt ingericht als GOW30.

De gemeente werkt nu schetsont-
werpen uit. We hopen dat onze brief 
aandachtig wordt gelezen. Mogelijk 
heeft het nieuwe coalitieakkoord, dat 
o.a. GOW30 expliciet benoemt, ook 
effect op de planontwikkeling.
In de gemeenteraad zijn onlangs 
schriftelijke vragen gesteld over een 

TOEKOMSTIGE INRICHTING 
GOUDENREGENSTRAAT
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Het moment waarvan we niet meer 
dachten dat het nog ging komen: de 
bouwactiviteiten op het Koningin 
Julianaplein voor station Den Haag 
Centraal, kortweg: het KJ-plein, zijn 
toch echt gestart.
Met als gevolg dat de fietsenstalling 
onder het plein ruim een jaar dicht is 
(want: te gevaarlijk als er daarboven 
gebouwd wordt). Het alternatief van 
de gemeente voor die tijd kwam eerst 
eigenlijk neer op: niets, met verwijzin-
gen naar de fietsflat in de Rijnstraat en 
de stalling Anna van Bueren (bij spoor 
12, onder het Prins Bernhardviaduct). 
En dan ook nog eens zou het fietspad 
langs de Bezuidenhoutseweg aan de 
kant van het station voor die periode 
afgesloten worden.

De Fietsersbond heeft duidelijk bij 
de gemeente aangegeven dat dit 
volstrekt onvoldoende is. Ook via de 
sociale media werd verontwaardigd 
gereageerd en in de gemeenteraad 
werden schriftelijke vragen hierover 
gesteld.
Dat is bij de gemeente wel overgeko-
men.

Ideaal is het allemaal nog niet, en de 
praktische uitvoering laat ook nog wel 
te wensen over, maar:
 •  Het fietspad langs de Bezuiden-

houtseweg wordt verlegd, niet 
afgesloten. Als er naar de hoogste 
verdiepingen gehesen gaat worden, 
moet ook het verlegde fietspad 
even (ca. een kwartier) afgesloten 

worden, maar dan kunnen de fiet-
sers over de rijbaan en moeten de 
auto’s omrijden.

•    Er is een heel aantal autoparkeer-
plaatsen langs de Zwarteweg en de 
Oranjebuitensingel vrijgemaakt 

voor fietsen. De nietjes die er moeten 
komen zijn er, op het moment dat dit 
geschreven wordt, echter nog niet.
•    De fietsflat wordt opgeknapt (ka-

potte rekken vervangen, schilder-
werk, etc.), en het toezicht en het 
schoonhouden door Biesieklette zal 
verbeterd worden, maar die bood-
schap lijkt vooralsnog niet bij de 
mensen ter plekke doorgekomen…

Voor een bewaakte en ’s nachts 
afgesloten stalling aan de kant van de 
binnenstad blijft alleen de NS-stalling 

onder de stationshal over (de ‘Sticht-
hage-stalling’). Die heeft echter maar 
beperkte ruimte, en als die vol is zal 
men naar de Anna van Buerenstalling 
moeten. Als je de trein wilt halen, zal 
dat echter te ver zijn.

Dus, er is zeker nog wel wat verbeterd 
(of: het is toch wat minder verslech-
terd), maar het inrichten van een deel 
van de fietsflat als bewaakte en ’s 
nachts afgesloten stalling was beter 
geweest.

Frank Poppe

voorstel van enkele buurtbewoners 
om bij de herinrichting van de Gou-
denregenstraat de tramsporen te 
verwijderen, de rijbaan met 1 meter te 
verbreden en fietsstroken van 130 cm 
zonder schrikstrook op de rijbaan te 
schilderen, met behoud van parkeren 
aan beide zijden.

Ondanks het opheffen van de tram-
sporen waar fietsers in de huidige 
situatie inderdaad last van hebben, 
biedt deze voorgestelde variant on-
voldoende kwaliteit voor fietsers: de 
smalle fietsstroken voldoen niet aan 
de minimumrichtlijnen. Als deze fiets-

stroken worden verbreed om wel aan 
de richtlijnen te voldoen dan ontstaat 
een variant die op de huidige inrichting 
van de Diamanthorst lijkt. Op de Dia-
manthorst moeten auto’s en bussen 
uit tegengestelde richtingen uitwijken 
naar de fietsstroken om elkaar te kun-
nen passeren. De intensiteit van het 
verkeer in de Goudenregenstraat is 
ons inziens te groot voor zo’n
inrichting.

stadstad

BOUW OP KJ-PLEIN EN STALLING

En dan te bedenken dat de 
nieuwe trams breder zijn.

Fietsenstalling in de Rijnstraat



Voor ons afdelingsblad De Fietsbel zijn we op zoek naar een nieuwe 
coördinator. Onze geprezen hoofdredacteur Willem Ruitenberg (78 jaar) 
heeft aangegeven na jaren van trouwe dienst op zijn tachtigste te willen 
stoppen.

Het tweejaarlijks gedrukte blad biedt een blik op de activiteiten, 
opvattingen en wensen van de afdelingen Zoetermeer en Haagse regio 
en onderafdelingen Leidschendam-Voorburg, Rijswijk en Wassenaar. 
Het blad is een aanvulling op onze website, op onze digitale nieuwsbrief 
(de Fietsflits) en op onze sociale mediakanalen. Belangrijke doelen van het 
blad zijn ledenbinding, presentatie naar buiten en de schriftelijke 
aankondiging van onze alv.

De coördinator zorgt voor het verzamelen van de kopij en foto’s, maakt de 
teksten gereed voor de drukker en schrijft soms zelf artikelen. Na bepalen 
van de indeling en de volgorde van artikelen begeleidt hij de vormgever en 
de drukker. Per nummer worden actieve leden gevraagd om een bijdrage te 
leveren. Het blad met 24 pagina’s, in een oplage van 1900, wordt verspreid 
door leden in de Haagse regio en in Zoetermeer.

Interesse? 
Meld je aan bij onze secretaris Nol Witte, 
denhaag@fietsersbond.nl
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Slecht wegdek, overhangend 
groen, glas op de weg, etc.: 
dat betekent werk aan de 
winkel voor de gemeente. 
U kunt op onderstaande 
adressen terecht met klachten 
over het beheer van de 
openbare ruimte in 
uw gemeente: 

Den Haag
Spui 70
Postbus 12 600
2500 DJ Den Haag
 14070
https://www.denhaag.nl/nl/meldingen/
melding-openbare-ruimte.htm

Leidschendam-Voorburg
Servicecentrum 
Koningin Wilhelminalaan 2
2264 BM Leidschendam
 14070
Raadhuisstraat 47a
2271 DG Voorburg
leidschendam-voorburg.nl

Rijswijk
Bogaardplein 15
2284 DP Rijswijk
 14070
rijswijk.nl

Wassenaar
Johan de Wittstraat 45
Postbus 499
2240 AL Wassenaar
 14 070
wassenaar.nl

Zoetermeer
Stadhuisplein 1
2711 EC Zoetermeer
Bezoekersingang: Markt 10
 14 079
zoetermeer.nl

Fietsersbond Haagse regio
p/a Wagenstraat 185a
2512 AW  Den Haag
denhaag@fietsersbond.nl
haagseregio.fietsersbond.nl

Stichting Duurzaam Den Haag
Guntersteinweg 377
2531 KA Den Haag
 070 - 3643070
info@duurzaamdenhaag.nl
duurzaamdenhaag.nl

Fietsersbond Zoetermeer
Contactpersoon: Theo Hebing 
Salomeschouw 14 A 
2726 JT  Zoetermeer 
 06 - 36501379 
zoetermeer@fietsersbond.nl 

Fietsersbond, Landelijk Bureau
Nicolaas Beetsstraat 2a
3511 HE  Utrecht
 030 - 291 81 71
info@fietsersbond.nl
fietsersbond.nl
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INFORMATIE VOOR FIETSERS

De Fietsersbond zet zich al 45 jaar 
in om van Nederland een veiliger 
fietsland te maken. Word nu lid op 
fietsersbond.nl/word-lid en maak kans 
op een luxe elektrische fiets van 
Batavus. 
Verder ontvangt u als lid van de 
Fietsersbond:
• Twee keer per jaar de “Fietsbel”
• Elk kwartaal de “Vogelvrije 

Fietser”
• Korting op fietsproducten, fiets-

kaarten en -gidsen

WORD LID

GEZOCHT:
COÖRDINATOR 
VOOR DE FIETSBEL

ENQUÊTE                   
OVER DE FIETSBEL
Het afdelingsbestuur is gestart met het organiseren 
van een enquête over de Fietsbel. Wij denken aan 
een schriftelijke enquête die per post aan leden 
wordt verstuurd. Tijdens de komende alv zullen wij, als proef, aawezigen 
vragen om de (concept-)enquête in te vullen. We verwachten dat de 
enquête wordt verstuurd in de week van 11 december.




